
سال هجدهم    شماره 4071دیپلماسى4 سه شنبه   19 مرداد 1400

ادامه از صفحه اول

آقای قالیباف
 کلید حل مشکلات زیر پای شماست
پس اگر مســیر ریل گــذاری براســاس بی تجربگی و 
نداشتن تصویر جامع و نقشه هوایی مجلسیان محترم در 
این ســال ها، به انتهای دره مشــکلات منتهی شده است، 
نمی توان انگشت اشــاره را تنها به سوی قوه مجریه بلند 
کرد. چون اساســا این قطار بــدون آن ریل قادر به حرکت 
نبوده اســت؛ بنابراین اگر بپذیریم که برای حل مشــکلات 
پیچیــده نیاز بــه مدیران نخبــه با ذهنی پیچیــده داریم، 
مجلس شــورای اســلامی با اصلاح قوانین انتخابات باید 
فرصــت و زمینه به کارگیــری چنین اســتعدادهایی را در 
پســت های «مدیریتی» و «قانون گذاری» کشور فراهم کند. 
این طرح که ما وزرا و معاونان وزرا را وادار خواهیم کرد که 
از نخبگان جامعه به عنوان دستیار، مشاور و... استفاده کنند 
تا از معدن ذهن آنها، راه حل مشــکلات را استخراج کنند، 
ساده انگاری از درک مسئله است. زیرا اساسا زبان مشترکی 
بین مدیران و نخبگان وجود نــدارد. زیرا ورود نخبگان به 
حوزه مدیریتی کســانی که بعضا در ســتادهای انتخاباتی 
جریان پیروز پوستر می چســباندند و حالا بعد از انتخابات 
بر مســند قدرت نشســته اند، غیر از ویرانی حوزه مدیریتی 
آنهــا یا خروج نخبه هــا از نظام اداری، دســتاورد دیگری 
نداشته است. روزی یکی از همین جنس مدیران به دستیار 
نخبه اش گفته بود: ببین دکتر، من در نظام اداری ۵۰ درصد 
از ظرفیت فکری خودم را برای خنثی سازی توطئه هایی که 
برای گرفتن صندلی ام صورت می گیرد، مصرف می کنم و 
۴۰ درصد هم خودم توطئه می کنم  (یا برای گرفتن صندلی 
مدیران بالاتر  یا برای مشــغول کردن دیگــران که از این به 
بعد با نقاط ضعف من کاری نداشــته باشــند). بنابراین از 
ظرفیت فکری من برای حل مشــکلات وزارتخانه بیشــتر 
از ۱۰ درصــد باقی نمی ماند. بنابرایــن به ناچار تو هم باید 
متناســب با آن ظرفیت ۱۰  درصدی به من مشاوره بدهی! 
نتیجه آن طرح مشخص بود، ترک نخبگان از نظام اداری 
و انباشتگی مشکلات  روی هم و تولید نارضایتی عمومی. 
آقای دکتر قالیباف اگر منصفانه و ریشه ای به علل پیدایش 
مشــکلات موجود نــگاه کنیم، بلاشــک وضعیت فعلی، 
محصول خروجی قوانین انتخابات کشــور در ســال های 
گذشــته اســت. به قانون انتخابات ریاست جمهوری نگاه 
کنید، آیا آمدن یک نفر با اسب و داشتن کلاه مکزیکی برای 
ثبت نام کردن خنده دار نیســت؟ آیا اینکه ما شــرایط احراز 
را برای عالی ترین پســت اجرائی کشور تعریف نمی کنیم، 
عجیــب نیســت؟ امروز برای اســتخدام در یک شــرکت 
زیرپله ای حداقل مدرک کارشناسی مطالبه می شود ولی ما 
برای رئیس جمهوری که قرار است یک کشور ۸۳ میلیونی 
با ۱۵ میلیون فارع التحصیل و دانشــجو را اداره کند، هیچ 
مدرکی دانشــگاهی ای مطالبه نمی کنیم. مــا بعد از ۴۳ 
ســال هنوز هم تعریف روشــنی از رجال سیاسی که مورد 
قبول نخبگان سیاسی باشد، ارائه نکردیم! قانون انتخاباتی 
مــا افــراط و تفریط های خیلــی زیــادی دارد. صلاحیت 
فــردی به موجب قانون برای نمایندگی مجلس شــورای 
اســلامی شــهر خودش تأیید نمی شــود ولی صلاحیت 
همان فرد بعد از دو ســال به موجــب همان قانون برای 
انتخابات ریاســت جمهوری تأیید می شــود! رؤســای قوا 
(رئیس جمهور در دوره قبل و رئیس دستگاه قضا در دوره 
فعلی) بدون استعفا با سایر کاندیداهای معمولی در یک 
شرایط نابرابر به رقابت انتخاباتی می پردازند. آیا این بیانگر 
وجود حفره هایــی در قانون انتخابات ریاســت جمهوری 
نیست؟! کاندیداهای ریاســت جمهوری به هیچ وجه قادر 
به پیش بینی نیســتند که اگر چهار ســال وقت بگذارند و 
برنامه ای برای اداره کشــور تدوین کنند، آیا صلاحیت شان 
به موجب قانون انتخابات ریاست جمهوری تأیید می شود 
یا نه؟ حاصل چنین قانونی آن خواهد شد که فرد تأییدشده 
بعد از تأیید صلاحیت تا انتخابات فقط یک  ماه فرصت پیدا 
می کند که برای اداره کشــور برنامه بنویسد و آن  وقت باید 
ما انتظار داشــته باشیم آن برنامه بتواند مشکلات پیچیده 
این کشــور را حل کند!؟  یا در قانون انتخابات مجلس اگر 
یک فرد صاحب صلاحیتی که در ردیف مقامات کشور هم 
به شمار می رود، باید به موجب قانون انتخابات شش  ماه 
زودتر استعفا دهد و برای او هم روشن نیست که در پایان 
این شــش  ماه که هم پســت  و هم درآمد و هم موقعیت 
اجتماعی خود را از دســت می دهد، آیا صلاحیت او برای 
نمایندگی مجلس توسط شورای نگهبان تأیید می شود؟ در 
این شــرایط به نظرتان آیا آدم عاقلی پیدا می شود که نقد 
را به نســیه بفروشد و با این ریسک های بزرگ در انتخابات 
مجلس شــرکت کند؟ نتیجه چنین قانونــی خالی کردن 
میدان از چنین افراد مجربی اســت، تــا عرصه برای ورود 
جوانــان ۳۰ســاله و کم تجربه برای قانون گــذاری فراهم 
شود. جوانانی که یک روز در قوه مجریه به عنوان مدیر کار 
نکرد ه اند و از مشــکلات عمیق آنجا خبر ندارند و آن  وقت 
تصور می کنیم که آنها بتوانند برای حرکت لوکوموتیوی 
که ۸۳ میلیون مسافر دارد، اقدام به ریل گذاری کنند. نه 
به آن شــوری شور (استعفای شــش  ماه قبل انتخابات 
مجلس) و نه به این بی نمکی (عدم  نیاز به اســتعفا در 
انتخابات ریاست جمهوری). درباره قانون انتخابات شهر 
و روستا هم وضع به همین منوال است. به تازگی از این 
قانون فردی ۸۰ ســاله که قوای جسمانی او تحلیل رفته 
اســت، برای سیاست گذاری پایتخت کشوری که بیش از 
۶۰ هزار میلیارد تومان بودجه سالانه دارد، انتخاب شده 
است یا خانمی که یک روز کار اجرائی نکرده به موجب 
این قانون پیروز انتخابات شد تا بدون مقبولیت سازمانی 
بــرای «مدیران شــهر تهــران» با ۹۹۰ پســت مدیریتی، 
تصمیم سازی کند. بنابراین برادر عزیز همان طور که گفته 
شــد، کلید همه مشکلات کشور درست زیر پای خودتان 
قرار دارد  و مســیر حل مشکلات کشــور از مسیر اصلاح 
قوانین انتخابات می گذرد. ولی از آنجایی که چاقو دسته 
خودش را نمی برد و مجلس شورای اسلامی به نوعی در 
اصلاح انتخابات ذی نفع محســوب می شود، بهتر است 
که پکیج انتخابات  (ریاست جمهوری، مجلس و شوراها) 
به  طور  کامل به مجمع تشــخیص مصلحت نظام برای 

اصلاح و بازنگری سپرده شود.

خبر

گفت وگوی رئیسی با مکرون
به گزارش ایسنا، ســیدابراهیم رئیسی روز دوشنبه  �

در تمــاس تلفنــی یک ســاعته «امانوئــل مکرون» 
رئیس جمهــور فرانســه، با اشــاره به نقــض مکرر و 
فاحــش تعهدات از ســوی آمریــکا و همچنین عدم 
پایبندی ســه کشــور اروپایی عضو برجام به تعهدات 
خــود در این توافق بین المللی، گفت: «آمریکایی ها با 
وضع تحریم های جدید تعهدات خود را به  طور آشکار 
نقض کرده و حتی تحریم های جدید را به حوزه اقلام 
بشردوستانه هم کشاندند». رئیس جمهور با بیان اینکه 
دولت جدید ایران از توسعه روابط با فرانسه براساس 
منافع مشــترک و احترام متقابل اســتقبال می کند، بر 
توسعه روابط دو کشور به ویژه در زمینه های اقتصادی 
و تجاری تأکید کــرد و گفت: «در هــر مذاکره ای باید 
حقوق ملت ایران تأمین شود». رئیسی با تأکید بر اینکه 
هم آمریکا و هم اروپایی هــا باید به تعهدات خود در 
برجام عمل کنند، گفت: «در هر مذاکره ای باید حقوق 
ملت ایران استیفا و منافع ملت ما تأمین شود». رئیسی 
تصریــح کرد: «جمهوری اســلامی نســبت به تأمین 
امنیت و حفــظ بازدارندگی در منطقه خلیج فارس و 
دریای عمان بسیار جدی است و با عوامل سلب کننده 
امنیت مقابله خواهد کرد». رئیس جمهور درخصوص 
لبنــان تأکید کرد: «ما از هر اقدامی که در جهت ثبات، 
امنیت و بهبود وضعیت اقتصادی مردم لبنان باشــد، 
حمایت کــرده و در ایــن زمینه از همراهی فرانســه 
اســتقبال می کنیم». رئیس جمهور فرانسه نیز در این 
تماس تلفنی با تبریک آغاز مسئولیت رئیسی و آرزوی 
موفقیت برای وی، گفت: «ایران و فرانســه می توانند 
با همکاری خود در جهت برقــراری صلح و ثبات در 
منطقه نقش ایفا کنند». امانوئل مکرون با اشــاره به 
خروج یک جانبه آمریــکا از برجام و توقف اجرای این 
توافق بین المللــی، گفت: «ما به  دنبال این هســتیم 
که به راه حلی برای این موضوع برســیم و امیدواریم 
دوباره مذاکرات آغاز شــود». رئیس جمهور فرانسه با 
اشــاره به موضوع امنیت دریایی، گفــت: «قبل از هر 
چیز باید چارچوب ثبات ایجاد کرده و مطمئن باشــیم 
که ثبات در مســائل مختلف از جمله وضعیت دریاها 
وجود خواهد داشــت». مکرون با بیان اینکه فرانسه 
همیشــه تلاش کرده راه حلــی برای ثبــات در لبنان 
ارائه دهد، ابراز امیدواری کرد با همراهی ایران زمینه 
برای برقراری ثبات و حل مشــکلات این کشور فراهم 
شود. رئیس جمهور فرانســه در پایان خواستار تداوم 
گفت وگوها بین تهران و پاریس با هدف عمیق ترشدن 

روابط دوجانبه شد. 

شرق: روز گذشته سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری خود بار دیگر تأکید 
کرد فشار حداکثری شکســت خورده است و برای ایران چیزی فراتر از برجام یا 
کمتر از برجام قابل قبول نخواهد بود. ســعید خطیب زاده در این نشست درباره 
وضعیت گفت وگوهای احیای برجام در وین، دیدار انریکه مورا، معاون مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا، با جانشین احتمالی محمدجواد ظریف در وزارت 
خارجه، اتفاقات افغانستان و پیشروی های طالبان در این کشور، چالش مربوط به 
نفت کش اسرائیلی و اظهارات مقامات بریتانیا دراین باره و نیز سفر قریب الوقوع 
وزیر خارجه عراق به تهران به سؤال های خبرنگاران پاسخ داد. خطیب زاده که 
از جمله مقامات وزارت خارجه دولت روحانی بود، با توجه به اینکه هنوز کابینه 
دولت جدید شکل نگرفته است، همچنان در جایگاه سخنگو به فعالیت ادامه 
می دهد تا فرایند تشــکیل هیئت دولت انجام شــود و وزیر خارجه جدید درباره 

ترکیب نیروهای این نهاد تصمیم بگیرد.
  با رویکرد واقع گرایانه به وین برگردند

خطیب زاده در این نشست در پاســخ به سؤالی درباره مذاکرات وین تصریح 
کــرد: «نکته حائز اهمیت این اســت کــه ما هیچ  وقت ایــن گفت وگوها را ترک 
نکرده ایــم. یک فرایند انتقال دموکراتیک قدرت در جمهوری اســلامی ایران رخ 
داده و طبیعتــا در این فرایند تغییراتی در تیم های اجرائی صورت می گیرد و این 
نه تنها قابل فهم است، بلکه حاکی از شکوه مردم سالاری در جمهوری اسلامی 
ایران است». خطیب زاده در ادامه پاسخ خود به این سؤال تصریح کرد: «واشنگتن 
بایــد بداند که نمی تواند بــا ذهنیت ترامپ نتیجه ای غیر از آنچه در چند ســال 
گذشته مقاومت حداکثری مردم ایران اتفاق افتاده به دست آورد. رویکرد آمریکا 
باید تغییر کند و به حقایق روی زمین بیش از پیش توجه کند». وی با بیان اینکه 
«آنها می دانند که فشار حداکثری شکست خورده است و برای جمهوری اسلامی 
ایران هیچ  چیز فراتر از برجام قابل قبول نیست و همچنین چیزی کمتر از برجام 
در رفع تحریم ها برای دولت و نظام قابل قبول نیســت»، گفت: «آنها باید با یک 
رویکرد واقع گرایانه به وین برگردند تا بتوانیم در کوتاه ترین زمان به نتیجه برسیم. 
قطعا اگر به راه حلی برسیم که آمریکا به تعهداتش ذیل برجام و قطع نامه ۲۲۳۱ 
برگردد و به تعهدات خود عمل کند جمهوری اســلامی نیز براساس آنچه اعلام 

کرده اقدامات جبرانی خود را متوقف و به تعهداتش عمل کند».
  امیرعبداللهیان در دیدار با مورا نظر رئیس جمهور را اعلام کرده

خطیب زاده درباره ســفر انریکه مورا به تهران و دیدارش با امیرعبداللهیان 

و دیگــر مقامات وزارت خارجــه خطاب به خبرنگار پرســش کننده اظهار کرد: 
«ایران عضو برجام اســت و در چارچوب برجام اقدامــات خود را انجام داده و 
آن کشــوری که برجام را ترک کرده و به تعهداتش عمــل نکرده و از آن خارج 
شــده، آمریکاســت. آقای مورا در ســفری که به ایران داشــتند، ملاقاتی هم با 
آقای امیرعبداللهیان داشتند و ایشان نظر رئیس جمهور محترم را اعلام کردند. 
آقــای مــورا مذاکراتی را نیز با مقامــات وزارت خارجه داشــتند. مواضع آقای 
رئیس جمهور به صراحت در نطق تحلیف ایشــان گفته شده است. در نشست 
مطبوعاتی نیز که با خبرنگاران داشــتند مواضع خود را تبیین کردند و چیزهای 
بیش از این گمانه زنی است». خطیب زاده همچنین در پاسخ به این سؤال که آیا 
آقای امیرعبداللهیان وزیر خارجه آتی خواهند بود، گفت: «اجازه دهید که درباره 

اعضای کابینه، دفتر رئیس جمهور اظهارنظر کند».
  مرزهای ایران در آرامش قرار دارد

او همچنین در ارتباط با وضعیت مرزهای ایران و حضور طالبان در برخی از 
نقاط مرزی کشور گفت: «برخی از نواحی مرزی ما به خاطر تحولات موجود در 
افغانستان گاهی دچار یک سری تحولات بوده ولی این مرزها با حضور مرزداران 
غیور کشــور و همچنین عزیزان ارتش در آرامش قــرار دارد و ما همواره تلاش 
کرده ایم کــه این پیام مقتدرانه را بدهیــم که مرزهای ایران بایــد آرام بماند». 
ســخنگوی وزارت خارجه افزود: «همان طورکه پیش از این نیز گفته ایم طالبان 
بخشــی از آینده افغانســتان اســت. ما به گفت وگوهای اصیــل بین الافغان با 
حضور گروه های مختلف افغانستانی پایبند هستیم و تلاش می کنیم که صدای 
حق شــنیده شود». خطیب زاده همچنین در پاسخ به ســؤال دیگری در ارتباط 
با موضوع افغانســتان و اینکه آیا ایران قصــد دارد دور دوم مذاکرات تهران را 
در ارتباط با موضوع افغانســتان برگزار کند، گفت: «ما رایزنی های گسترده ای در 
سطح اعلامی و غیراعلامی در ارتباط با موضوع افغانستان داشته ایم که درباره 
برخی از این رایزنی ها اطلاع رسانی شده است؛ از جمله خبر سفر آقای طاهریان 

نماینده ویژه وزارت امور خارجه به افغانستان و پاکستان».
  تلاش کرده ایم بستر گفت وگوهای بین الافغان ایجاد شود

وی با بیان اینکه گفت وگوهای منظمی به  صورت روزانه توســط نهادهای 
ذی ربط درباره افغانستان صورت می گیرد، گفت: «همان طورکه پیش از این نیز 
اعلام کرده ایم، ما امنیت افغانستان را امنیت ایران می دانیم و با جدیت مسائل 
افغانســتان را پیگیری می کنیم. ما معتقدیم تنها راه صلح در افغانستان ایجاد 
یک دولت فراگیر در این کشور با حضور 
گروه های مختلف افغانســتانی است و 
ابتــکار تهران نیز در همین راستاســت. 
ما تلاش کرده ایم در یک بســتر مناسب 
فضایی ایجاد شــود کــه گفت وگوهای 
ایجاد شــود، چراکه  اصیل بین الافغان 
تنها مســیر صلح و ثبات در افغانستان 
همین مســیر اســت. آمادگی برگزاری 
دور دوم ابتــکار تهران را داریم و تلاش 
می کنیم نشستی را با حضور کشورهای 
همســایه افغانســتان برگــزار کنیــم. 
مهم ترین نکتــه در این زمینــه رعایت 
حقوق مردم افغانستان است و از طرف 
دیگر مرزها باید مرزهای صلح و امنیت 
باشد و تمامی گروه ها باید اعلام کنند که 
به قانون پایبند هستند. ما تلاش کرده ایم 
که دسترسی به تمام طرف های افغان 
بــه  صورت یکســان فراهم شــود و به 

تمامی کشــورها توصیه می کنیم که از انجام اقداماتی که این شائبه را به وجود 
بیاورد که آنها می خواهند برای مردم افغانستان تعیین تکلیف کنند، خودداری 
کنند و اینکه همه باید توجه کنند جغرافیای افغانســتان باید جغرافیای صلح 
باشد و نباید گروه های تندرو اجازه پیدا کنند که از این منطقه برای انجام اقدامات 

علیه مردم منطقه و افغانستان استفاده کنند».
  ایران درخصوص امنیت کشتی های تجاری خود سکوت نمی کند

او درباره بیانیه وزرای خارجه گروه ۷ علیه ایران در ارتباط با اتفاقی که برای 
یک کشــتی در دریای عمان رخ داده و طرح این موضوع که کمیته تحقیقی در 
ارتباط با این مســئله در شورای امنیت ایجاد شــود و آیا ایران عضو این کمیته 
خواهــد بود یا خیــر، گفت: «اتهامات بی پایه و اساســی با سناریوســازی رژیم 
صهیونیســتی علیه ایران مطرح شده است. این اظهارات و بیانیه های بی اعتبار 
و بی اساس نزد ایران مردود است. ایران به عنوان پایه اساسی امنیت و صلح در 
منطقه از جمله خلیج فارس در تمامی راه حل هایی که به تأمین امنیت و صلح 
در این منطقه منجر شده حضور و مشارکت داشته و کسی نمی تواند این موضوع 
را نادیده بگیرد. متأسفانه شــاهد تروریسم دولتی رژیم صهیونیستی با حمایت 
برخی از کشورها در آب های بین المللی هستیم. ایران درباره امنیت کشتی های 
تجاری خود ســکوت نمی کند و از هر اقدام جامعی که به امنیت کشــتی های 

تجاری و صلح و ثبات بینجامد حمایت کرده و در این مسیر حرکت می کند».
  امنیت خلیج فارس برای ما خط قرمز است

سخنگوی وزارت خارجه همچنین در این نشست در پاسخ به سؤالی درباره 
موضع جمهوری اســلامی ایران در ارتباط با اظهارات وزیر خارجه بریتانیا علیه 
ایران و با توجه به ابراز نگرانی این کشــور درباره امنیت کشــتی رانی تجاری در 
خلیج فارس، گفت: «این اظهارات وزیر خارجه انگلیس ضد ملت ایران اظهارات 
جدیدی نیســت و یک حلقه از زنجیره اظهارات غیرمسئولانه از سوی مقامات 
انگلیسی علیه ملت ایران طی سال های گذشته است». وی با بیان اینکه «با وزیر 
خارجه انگلیس در یک نقطه مشترک هستیم و ما هم نگران امنیت کشتی رانی 
تجاری در آب های بین المللی هستیم»، گفت: «این دقیقا همان نقض آشکاری 
اســت که انگلیس در مقابل نفت کش ایران در آب های بین المللی انجام داد. 
اقدام آنها راهزنانه بود و چون بی مبنا بود مجبور به آزادسازی نفت کش ایرانی 
شدند که البته این تنها مورد در نقض امنیت کشتی رانی در آب های بین المللی 
توسط انگلیسی ها نیست. توصیه ما به دولت انگلیس توجه به مسئولیت ها و 
وظایفش در این خصوص اســت. امنیت خلیج فارس برای ما خط قرمز است 
و مــا همواره تلاش کرده ایــم که این آبراه از ناامنی هایی که کشــورهایی مانند 
انگلیس ایجاد می کنند، در امان باشد». خطیب زاده ادامه داد: «اینکه انگلیس 
در کنار رژیم یاغی و بدنام صهیونیســتی قرار گرفته جایگاه این کشــور در نظام 
بین المللی را نشــان می دهد و هــر چقدر اظهارات مســئولانه تری از مقامات 

انگلیسی ببینیم قطعا برای منطقه هم بهتر خواهد بود».
  وقتی فؤاد حسین آمد براساس پیامی که بدهد تصمیم می گیریم

ســخنگوی وزارت خارجه همچنین در پاسخ به پرسشی درباره سفر وزیر 
خارجه عراق به تهران و اینکه گفته می شــود احتمالا وزیر خارجه عراق در 
ســفر به تهران از مقامات ایران دعوت خواهد کرد که در نشست منطقه ای 
که بغداد درصدد برگزاری آن با کشورهای مختلف است شرکت کند، گفت: 
«سفر وزیر خارجه عراق به ایران در دستور کار است و به زودی انجام می شود 
ولی گمانه زنی درباره محتوای پیامی که در این سفر به رئیس جمهور محترم 
ارائه خواهد شد، زود است و ما براساس پیامی که دریافت می کنیم تصمیم 
می گیریم». خطیب زاده ادامه داد: «ایــران همواره منادی گفت وگو و روابط 
منطقــه ای بــوده و همواره تلاش کرده کــه دیگر کشــورهای منطقه را به 
مراودات منطقه ای دعوت کند و کشــور عراق می تواند نقش مهمی در این 

راستا داشته باشد».

شــرق: نماینده دبیر کل ســازمان ملل متحــد در امور 
افغانســتان بــا وزیــر خارجه فعلــی و گزینــه اصلی 
جانشینی اش در تهران دیدار و گفت وگو کرد. ژان آرنو که 
یکشــنبه در رأس هیئتی به منظور تبادل نظر با مقامات 
وزارت امور خارجه به تهران آمده بود، یکشنبه شــب با 
حســین امیرعبداللهیان و دوشنبه با محمدجواد ظریف 
درباره مســائل افغانستان رایزنی داشــت. او پیش تر در 
همان روز یکشــنبه، با محمد ابراهیم طاهریان، نماینده 
ویژه وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی ایران در امور 
افغانســتان نیز دیدار کرده بود. این سفر در حالی انجام 
شــده که طالبان به پیشــروی های خود در افغانستان و 
تصرف نقاط مختلف این کشــور ادامه می دهد و بحران 
قدرت گیری این گروه تروریستی در این کشور اوج گرفته 
است. این گروه اخیرا هر ســه نقطه مرز رسمی ایران و 
افغانســتان را نیز در طرف افغان تصرف کرد. از ســوی 
دیگر رایزنی نماینده آنتونیو گوترش با مقامات ایرانی در 
حالی انجام می شــود که ایران در حال طی کردن فرایند 
انتقال قدرت اســت و بــا وجود اینکه حســن روحانی 
رئیس جمهور ســابق، رسما دفتر ریاست جمهوری را به 
سیدابراهیم رئیســی، رئیس جمهور جدید تحویل داده 
اســت، فرایند تشکیل کابینه و هیئت دولت او هنوز طی 
نشده و اکثریت قریب به اتفاق مقامات و نیروهای دولت 
همچنــان بازماندگان دولت روحانی هســتند. این خود 
می تواند عاملی در تعلیق موقت پیشــبرد سیاست های 
ایــران در صحنه سیاســت خارجی باشــد، از آنجا که 
مقامات مســتقر بازماندگان دولت پیشــین هســتند و 
نمی توانند همان سیاســت ها را ادامه دهند اما مقامات 
جدید نیز هنوز در جایگاه رسمی قرار نگرفته اند. مواضع 
البته قاعدتا هماهنگ شــده هستند اما احتمالا بر همین 
اساس است که مقامی خارجی مثل آرنو هم با ظریف و 
هم با امیرعبداللهیان که طبق شواهد به احتمال قریب 
به یقین جانشــین ظریف خواهد شــد، دیدار و گفت وگو 
می کند. ایــن وضعیت البته احتمالا چند روزی بیشــتر 
دوام نخواهد داشــت و طبق گزارش ها احتمالا تا پایان 
روز دوشــنبه یا صبح سه شنبه، کابینه برای دریافت رأی 

اعتماد به مجلس معرفی شده باشد.
در عین حــال، ابتــدای هفته جاری، شــدت گرفتن 
کشتارها و پیشروی های طالبان باعث شد رئیس جمهور 
آمریکا دســتور بمباران مواضع طالبان را در نقاط مهم 
صادر کند. طبق این دستور، ایالات متحده بمب افکن های 
بی۵۲ و جنگنده های ای سی۱۳۰ را به افغانستان اعزام 

کرد تا از پیشــروی طالبان که به سمت سه شهر اصلی 
افغانســتان در حال حرکت هســتند، جلوگیــری کند. 
براســاس این گــزارش، بنا شــد بمب افکن های بی۵۲ 
از پایــگاه هوایی قطر وارد افغانســتان شــوند و اطراف 
قندهار، هرات و لشکرگاه در استان هلمند را هدف قرار 
دهنــد. این اقدام ایالات متحده البتــه در حالی صورت 
می گیــرد که بســیاری تصمیم این کشــور بــرای اعلام 
ضرب الاجل خارج کردن نیروهای خود از افغانســتان و 
توقف عملیات نظامــی اش را از دلایل دور تازه حملات 
و پیشروی های طالبان می دانند. این تصمیم البته توسط 
جو بایدن، رئیس جمهور فعلی صادر شــده اســت اما 
در ادامــه روندی رخ داده کــه در دوران دونالد ترامپ، 
رئیس جمهور پیشــین کلیــد خــورد و در آن مذاکراتی 
بین طرف آمریکایی و طالبان نیز انجام شــد. آزادشــدن 
زندانی های طالبان توســط دولت مرکزی افغانســتان 
کــه در نتیجه این مذاکــرات رخ داد نیــز از نگاه برخی 
تحلیلگران از جمله عوامل اوج گیــری دوباره تحرکات 

طالبان در افغانستان خوانده شده است.
  ظریف: جامعه جهانی باید موضع صریح بگیرد

ظریف که تا زمان تشــکیل دولت جدید همچنان در 
جایگاه وزیر خارجه مشغول می ماند، دیروز با آرنو دیدار 
و گفت وگو کرد. در این دیدار ظریف با اشاره به وضعیت 
خطیر افغانســتان و پیچیدگی رو به تزاید شرایط در این 
کشور، سیاست های نادرســت قدرت های خارجی را از 
عوامل مهم وضعیت کنونی افغانســتان برشمرد. وزیر 
امــور خارجه با اعلام آمادگی جمهوری اســلامی ایران 
برای کمک و تســهیل در گفت وگوهــا میان طرف های 
افغان بــه منظور پیشــبرد روند صلح در افغانســتان، 
حل مشــکل این کشــور را تنها از طریــق گفت وگوهای 
بین الافغان دانست و افزود: «جامعه جهانی باید موضع 
صریحــی در حمایت از حل وفصل سیاســی بحران در 

افغانستان و محکومیت خشونت و نتایج آن اتخاذ کند».
  امیرعبداللهیان: نباید شــاهد اقدامات کند سازمان 

ملل باشیم
دســتیار ویژه رئیس مجلس و مدیرکل بین الملل نیز 
در دیدار با آرنو، نماینده دبیرکل ســازمان ملل متحد در 
امور افغانســتان بر گفت وگوی میــان گروه های افغان 
تأکید کــرد. امیرعبداللهیان در این دیدار ضمن تشــریح 
دیدگاه هــای ایــران درخصوص تحولات افغانســتان و 
منطقه گفت: «جمهوری اســلامی ایران بــر مذاکرات 
بین  الافغان با حضور همه طرف ها تأکید دارد». وی تأمین 
امنیــت مردم در داخل افغانســتان و جلوگیری از موج 
مهاجران به ســوی مرزها را مهــم خواند و بر ضرورت 
وحدت میان همه طرف ها تأکیــد کرد. وی همچنین بر 
نقش سازمان ملل در ایجاد صلح و امنیت در افغانستان 
تأکید کرد و افزود: «جمهوری اسلامی ایران از ابتکارات 
سازمان ملل در حل بحران افغانستان حمایت می کند». 
در عین حال وی نسبت به عدم اقدام فعال سازمان ملل 
در قبال تحولات اخیر افغانســتان انتقــاد کرد. مدیرکل 
امور بین الملل مجلس شــورای اســلامی خاطرنشان 
کرد: «اقدامات غیرمســئولانه آمریکایی ها و آثار رفتاری 
اشــغالگران، مشــکلات مردم رنج دیده افغانســتان را 
چندین برابر کرده اســت». وی تصریح کرد: «ما نباید در 
ادامه بی مسئولیتی آمریکایی ها شــاهد اقدامات کند و 

آرام سازمان ملل باشیم».
همسایه  کشورهای  حمایت  بین المللی  اجماع  آرنو:    

را می طلبد
نماینــده گوترش اما در پاســخ ضمن تأکیــد بر نیاز 
اقدام بین المللی، اجماع درخصوص مسئله افغانستان 
را نیازمند حمایت کشــورهای همسایه دانست که البته 
ایــران هم یکی از آنهاســت. ژان آرنــو نماینده دبیرکل 
ســازمان ملل متحــد در امــور افغانســتان در دیدار با 

امیرعبداللهیان نقش همســایگان به ویژه ایــران را در 
حل مناقشــات افغانســتان قابل توجه دانست و اظهار 
کرد: «باید اجماع بین المللی مستحکم تری درخصوص 
مســئله افغانستان ایجاد شــود و این موضوع ضرورت 
حمایت کشــورهای همســایه را می طلبــد». نماینده 
دبیــرکل ســازمان ملل متحــد در امور افغانســتان بر 
ضرورت حمایت از راه حل سیاسی در حل وفصل بحران 
افغانستان تأکید کرد و نقش سازنده جمهوری اسلامی 
ایران را ســتود. آرنو در ملاقات با ظریــف نیز با تأکید بر 
اهمیت نقش جمهوری اسلامی ایران و سایر کشورهای 
منطقه در کمک به روند صلح افغانســتان اظهار کرد: 
«هیچ کشور یا گروه محدودی از کشورها به تنهایی قادر 
به سامان دادن وضعیت جاری افغانستان نبوده و صرفا 
همــکاری جمعــی می تواند کاهش شــدت اوضاع در 
افغانستان را به دنبال داشته باشد». وی بر گفت وگوهای 
بین الافغــان به عنوان تنها راه حل برای غلبه بر شــرایط 
فعلی در افغانســتان تأکید و مذاکرات خود در تهران را 

مفید و مهم ارزیابی کرد.
  طاهریان، دیدار با آرنو، تماس با اتمر و عبداالله

پیــش از ایــن دو دیدار نماینــده ویــژه وزارت امور 
خارجه ایران در امور افغانســتان نیز با نماینده گوترش 
رایزنــی کرده بود. روز یکشــنبه محمدابراهیم طاهریان 
در دیــدار با آرنــو، آخرین تحولات جاری افغانســتان از 
جمله رونــد صلح و مذاکرات بین الافغــان را به بحث 
و تبادل نظر نشســت. نماینده ویــژه وزارت امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایران در امور افغانستان همان روز 
یکشنبه با رئیس شورای عالی مصالحه ملی افغانستان 
و نیز وزیر خارجه این کشــور رایزنــی و تبادل نظر کرده 
بــود. طاهریــان در تماس تلفنــی با عبــداالله عبداالله 
درخصــوص آخریــن وضعیت جاری در افغانســتان و 
روند صلح و گفت وگوهــای بین الافغان رایزنی و تبادل 
نظر کرد. عبداالله عبداالله ضمن تشکر از مواضع اصولی 
جمهوری اسلامی ایران مبنی بر حمایت و تسهیل روند 
صلح افغانســتان، اهمیت تداوم این حمایت ها را مورد 
تأکید قــرار داد. طاهریان همچنین با محمد حنیف اتمر 
وزیر امور خارجه افغانســتان نیز از طریق تماس تلفنی 
گفت وگــو کرد. در ایــن گفت وگو، طرفیــن درخصوص 
آخرین تحولات افغانســتان بحث و تبــادل نظر کردند. 
همچنیــن در زمینــه اهمیــت روندهای جــاری صلح 
افغانســتان به ویژه تداوم گفت وگوهــای بین الافغان در 

تهران رایزنی و مذاکره صورت گرفت.

سخنگوی وزارت خارجه در نشست خبری:
فراتر یا کمتر از برجام قابل قبول نیست

در دیدارهای نماینده گوترش در امور افغانستان با دیپلمات های ایران مطرح شد

انتقاد ایران از انفعال جامعه جهانی در قبال افغانستان

تعهد و اخلاق حرفه اي
کلید توسعه پایدار

در ســال ۱۹۲۵ در اولین جشــن دانش آموختگان 
مهندســی به نظــارت آقــای هولتین بــرای اولین بار 
ایده حلقه آهنی به عنوان نمــادی از التزام به اخلاق 
حرفه ای مطرح شــد که از آن زمــان تاکنون این ایده 
چهره عملی به خود گرفته اســت و در مراســمی به 
فارغ التحصیلان رشته های مهندسی حلقه های آهنی 
داده می شــود. با توجــه به اینکه ایــده حلقه آهنی 
چندین سال پس از فروریختن پل کبك و اتفاقات ناگوار 
به وجودآمده از آن ارائه شد شاید دور از ذهن نباشد که 
این ایده را متأثر از فروریختن پل کبك دانســت. برخی 
نیز معتقدند که حلقه های آهنی که فارغ التحصیلان 
دانشکده های مهندسی کانادا از سال ۱۹۲۵ به دست 
می کننــد، از بقایای ویرانه های ایــن پل که دیگر قابل 
بازیافت و استفاده نبودند، ساخته شده است. بسیاری 
از مهندســان تمایل دارند حتی مسئولیت پدیده هایی 
را که نمی توانند کنترل کننــد، بر عهده گیرند. یکی از 
کارکردهای دیگر انگشتر آهنین یادآوری مطلق نبودن 
علوم مهندســی هم بــه مهندس و هم بــه مردم و 
درخواست بخشش از جامعه برای این موضوع است 
(سیلاب اخیر در دو کشور توسعه یافته آلمان و بلژیك 
با چند صد کشــته نماد واضــح مطلق نبودن علوم و 
فناوری های مهندســی اســت). با توجــه به اهمیت 
روزافزون اخلاق حرفه ای در همه  فعالیت ها و به ویژه 
کارهای مهندسی پیشنهاد می شود که قانون تعارض 
منافع در اسرع وقت توسط نهادهای مسئول تدوین و 
ابلاغ شــود تا در آینده کمتر شاهد پروژه های غیرفنی، 

غیراقتصادی و مخرب محیط  زیست باشیم.
 * نایب رئیس کمیسیون بین المللی آبیاری و زهکشی

رئیس کارگروه بین المللی مدیریت تطبیقی سیلاب

ادامه از صفحه اول

اناالله و انا الیه راجعون
برادر عزیز جناب آقاى مهدى کریمیان اقبال
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